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Het is weer even geleden dat ons kantoor de slogan ‘Maak 
kennis met Dirkzwager’ (in dubbele betekenis) introduceer-
de, maar onze aandacht voor kennis delen is nog altijd onver-
minderd aanwezig. Kennis delen zit nu eenmaal in ons DNA. 
We delen actief kennis met iedereen die juridische informa-
tie nodig heeft. Dat geeft onze cliënten inzicht en maakt 
samenwerking en advisering gerichter. Onze kennis delen 
wij via verschillende kanalen, van kennispagina’s tot media-
theek. Op dat punt gaan we een flinke innovatieslag maken. 
Want al die kennisonderdelen vindt u vanaf nu terug op één 
groot, gebundeld kennisplatform: www.dirkzwager.nl. 
Niet zo maar een nieuwe corporate website, maar een ge-
avanceerd juridisch kennisplatform zodat we u proactief 
kunnen informeren over al uw interessegebieden. Belang-
rijk, want met de toenemende juridisering van de maat-
schappij is snelle toegang tot relevante informatie noodza-
kelijker dan ooit. Zie meer hierover op pagina 4. 

Ook Samenspraak is onderdeel van dat kennis delen. Elk 
nummer biedt een kennismaking met onze zaken, onze  
cliënten en onze mensen. Vaak is dat een kennismaking met 
een verfrissende blik. Neem bijvoorbeeld Frank Delissen, 
die kent u misschien als advocaat, maar kent u hem ook 
als kunstliefhebber? Vraag hem naar zijn visie op kunst en 
hij praat rustig uren vol (p.14). Of Tom van Malssen. Hij is 
advocaat gezondheidszorg, maar wist u dat hij sinds begin 
dit jaar een nieuwe expertise heeft? Een specialisatie waarin 
hij al zijn interesses als filosoof en jurist terugvindt? Maak 
kennis met Tom van Malssen, cassatieadvocaat (p.26). En 
mogelijk kent u Eric Boerma en Cas Jacobs als advocaten 
arbeidsrecht, maar hoe goed kent u ze als samenwerkend 
team? Zie junior versus senior voor een nadere kennisma-
king (p.8).

Dat juristen binnen ons kantoor elkaar perfect aanvullen, 
blijkt ook in de vakgroep Privacy waar alle disciplines hun 
specifieke kennis delen om grote vraagstukken te belichten. 
Zo bespreken IE/IT-specialist Mark Jansen en expert finan-
cieel recht Rob van Houts voor u de betaalrichtlijn PSD2 en 
hoe die zich verhoudt tot de Privacywet (p.16). 

Leest u liever online? Ook deze Samenspraak vindt u natuur-
lijk terug op dat handige – alles onder één noemer – ken-
nisplatform www.dirkzwager.nl. Maak snel kennis met de 
nieuwe site en alle mogelijkheden daarvan. Hopelijk bent u 
net zo enthousiast als wij. 

Tom Vandeginste, voorzitter bestuur
Dirkzwager advocaten & notarissen N.V.

Maak (nog makkelijker) kennis met… 

Dirkzwager nieuws
Naar één centraal online kennisplatform
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Kort nieuws
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Cas Jacobs en Eric Boerma

In de praktijk
Wat te doen bij onterecht negatieve reviews?

Toewijding
Frank Delissen:
“Een goed kunstwerk laat zich niet direct doorgronden”

Actueel
Betaalrichtlijn PSD2 in strijd met Privacywet 
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Het afgelopen jaar werkte Dirkzwager aan een grote innovatie: één centraal en 
overzichtelijk online platform, waarin alle content en kennis van de bestaande sites 
samenkomt. Zo kan het kantoor nog actiever en gerichter kennis delen. Gebruikers 
vinden sneller en makkelijker hun weg naar de gewenste informatie én het platform biedt 
proactief nog veel meer relevante informatie aan. Een site die meedenkt. Maak kennis 
met… www.dirkzwager.nl. 

Een centraal online platform 

Gebruiksvriendelijker 
en proactief kennis delen 

H et nieuwe online platform 
www.dirkzwager.nl is niet 
zomaar een nieuwe corporate 
site, het is een geëvolueerd 

kennisplatform dat alle uitingen van ken-
nis delen in één online omgeving samen-
brengt. Van partnerinkennis.nl (met alle 
Kennispagina-artikelen), de Dirkzwager 
Academy (met alle events en workshops 
en trainingen) tot en met de Mediatheek 
(met Samenspraak, e-books, publicaties, 
video’s) en meer. Dat maakt het plat-
form uniek in juridisch Nederland: alle 
kracht van kennis delen gebundeld op één 
centraal platform, dat levert bijzondere 
synergie op. 
“Door kennis te delen willen we onze 
cliënten voor een deel selfsupporting 
maken,” verduidelijkt online marketeer 
Chantal Slüter. “Die juridische ondersteu-
ning is momenteel belangrijker dan ooit. 
Want door diverse ontwikkelingen in de 
maatschappij zien we een hausse aan wij-
zigingen in wet- en regelgeving. Daardoor 
ontstaat een groeiende behoefte aan juri-
dische informatie, die snel en overzichte-
lijk beschikbaar is. Dat is precies wat ons 
nieuwe platform biedt.” 

  
Stap vooruit 
Kennis delen gebeurde in de vorm van part-
nerinkennis.nl en andere kennispagina’s, 
die weer uit aparte onderdelen beston-
den. “We hadden in totaal misschien wel 
zestien sites, die we nu allemaal samen-
brengen,” vervolgt Chantal Slüter. “Het 
nieuwe platform is een logisch vervolg op 
wat we al deden, maar we zetten een paar 
flinke stappen vooruit. Het platform is veel 
gebruiksvriendelijker en efficiënter voor 
websitebezoekers. Die vinden hiermee 
nog eenvoudiger de voor hen relevante in-
formatie. Daarnaast is het systeem ‘future 
proof’. We zullen ons dienstenportfolio 
blijven uitbreiden. Daar hebben we nu en 
in de toekomst ruimte voor nodig.” 
Die gebruiksvriendelijkheid wordt nog 
eens versterkt doordat het nieuwe platform 
volledig ‘responsive’ is. Of je de site nu 
opent op mobiel, tablet, laptop of desktop; 

scherm en design passen zich direct aan. 
En, de Kennisboek app verdwijnt. Deze al-
lereerste juridische applicatie van Neder-
land wordt overbodig nu alle content op 
één centrale plek en apparaatonafhankelijk 
te vinden is. 

Strategie 
Alles in één platform samenbrengen; op 
papier klinkt het simpel, maar technisch en 
organisatorisch is het een stuk complexer. 
Chantal: “Zeker gezien de hoeveelheid con-
tent op al die bestaande sites; alleen al ruim 
7.500 artikelen op de kennispagina’s.” Het 
was duidelijk dat deze grootse bundeling 
van sites om een geavanceerde oplossing 
vroeg. Dirkzwager ging op zoek naar een 
professioneel bureau dat in dit proces kon 
adviseren en begeleiden. Dat werd Perplex, 
in de persoon van projectmanager Fedosja 
van der Lee die rond juni 2017 samen met 

Chantal aan deze uitdaging begon: “We 
zijn eerst samen om de tafel gaan zitten om 
de strategie te bepalen. Het gaat er name-
lijk niet alleen om hoe je zo’n platform gaat 
inrichten of hoe je al die content naar één 
plek verhuist en op de juiste manier ver-
rijkt, maar vooral ook: hoe ga je dit binnen 
de organisatie aanpakken? Hoe krijg je ie-
dereen mee, want je hebt de medewerking 
van alle collega’s nodig. Het is succesvol 
verlopen omdat het een echte samenwer-
king was: we hadden elkaars kennis en ex-
pertise nodig, om het platform zo optimaal 
mogelijk voor de informatiebehoefte van 
de doelgroep én de wensen van Dirkzwa-
ger in te kunnen richten.” 

Interesses en voorkeuren 
Chantal Slüter licht het gebruiksgemak 
toe: “Door de bundeling kun je eenvoudig 
op relevante informatie, events of publica-
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Uitgesproken 
Heeft u het al gelezen? Juridisch medewer-
ker IE/IT Arno Stoffelsma krijgt in de uitgave 
UIT in Arnhem in de rubriek ‘Uitgesproken’ 
aandacht vanwege zijn dubbele carrière. Arno 
Stoffelsma is niet alleen jurist maar ook eerste 
klarinettist in Het Gelders Orkest. Wij schre-
ven hierover al eens in een vorige Samen-
spraak (Toewijding, nr.3 -2015), en het blijft 
interessant te lezen hoe hij deze twee uit-
eenlopende beroepen weet te combineren.  

U leest het artikel op www.uitinarnhem.nl: 
‘Arno Stoffelsma over orkesten en arresten’. 
Zie voor de  actuele agenda van Het Gelders 
Orkest: https://hetgeldersorkest.nl/bezoek-
een-concert/concertagenda/

Uitwisseling 
Voor één dag wisselden weer een aantal medewerkers 
van Dirkzwager van baan in het kader van de Gelderse 
Dag van de Mobiliteit op 12 april. Op deze dag ope-
nen organisaties en bedrijven voor één dag hun deu-
ren voor elkaars werknemers. Dit betreft mensen die 
een andere baan zoeken of zich eens breder op de ar-
beidsmarkt willen oriënteren. Dat kan op alle niveaus 
en in alle soorten functies. Dit is een mooie kans om 
eens een ander bedrijf te leren kennen en inspiratie of 
nieuwe ideeën op te doen. Ook Dirkzwager deed dit 
jaar weer mee en stelde drie werkplekken beschikbaar 
voor mobiliteitskandidaten van buitenaf. Drie eigen me-
dewerkers kregen hiermee de kans om eens bij een 
ander bedrijf in de keuken te kijken. De reacties van alle 
betrokkenen waren net als voorgaande jaren weer zeer 
positief. Meer informatie: www.dagvandemobiliteit.nl. 

Succesvol seminar Privacy 
Op 22 maart organiseerde de vakgroep Privacy van 
Dirkzwager een multidisciplinair seminar in het Van 
der Valk hotel Nijmegen - Lent. De belangstelling 
was overweldigend. Na twee weken was het semi-
nar volledig volgeboekt en bleven de aanmeldingen 
alsnog binnenstromen. De interesse voor het onder-
werp kwam uit alle sectoren van de samenleving: 
van zorg- en culturele instellingen tot overheden, 
energiemaatschappijen, food- en agribedrijven en 
nog vele andere branches. Dit was het eerste ge-
zamenlijke seminar van de vakgroep Privacy, waar-
in juristen uit verschillende secties samenwerken  
(Arbeidsrecht, Aansprakelijkheid, Schade en Verzeke-
ringen, IE/IT, Gezondheidszorg en Financieel recht). 
De diversiteit van zowel sprekers als deelnemers 
zorgde voor een geslaagde en interessante middag. 

 Fedosja van der Lee en Chantal Slüter

ties zoeken. Zoek je bijvoorbeeld op priva-
cy, dan vind je meteen alles wat daarmee te 
maken heeft: artikelen, e-books, seminars, 
video’s, contactgegevens van de specialis-
ten, enzovoorts. De bezoeker kan tevens in 
zijn profiel aangeven van welke items hij 
op de hoogte wil blijven.”
Daarop volgt wat het systeem voor gebrui-
kers nog aantrekkelijker maakt, het is pro-
actief. Fedosja van der Lee: “Het platform 
gaat op basis van die interessegebieden 
proactief aanvullende relevante informa-
tie aanbieden in de vorm van onder andere 
artikelen, events of video’s. Het systeem 
probeert zo goed mogelijk voorkeur en 
gedrag te voorspellen. Voorop staat dat de 
gebruiker ‘in control’ blijft. Hij heeft uiter-
aard zelf de keuze welke informatie hij wil 
ontvangen. De gebruiker beslist.” 
Chantal en Fedosja benadrukken dat de 
privacy natuurlijk gewaarborgd is. “Het 
online platform is volledig nieuw opge-
bouwd en voldoet aan de laatste wettelijke 
voorschriften voor privacy.” 

Eigen taal 
Dirkzwager gaat in dit platform nóg een 
verdiepingsslag maken: kennisitems zijn 
gericht op specifieke doelgroepen, in eer-

ste instantie jurist/niet-jurist. Een jurist is 
thuis in het vakjargon en waardeert weer 
andere kennisitems dan een niet-jurist. 
“Door deze benadering kunnen we de be-
zoeker zo specifiek mogelijk aanspreken 
in zijn eigen taal en de aangeboden infor-
matie beter selecteren.”

Events 
Ook de wens van Dirkzwager om alle 
events online aan te bieden is nu vervuld. 
Perplex adviseerde om het totale proces 
rondom workshops en events te automati-
seren en te integreren. Dat proces verliep 
nog grotendeels handmatig, per mail of 
post. Fedosja: “Internetgebruikers zijn ge-
wend vrijwel direct reactie te krijgen. Nu 
alles digitaal is gaat het sneller: aanmel-
den, zo nodig meteen afrekenen, handouts 
downloaden, annuleren. En doordat al-
lerlei systemen met elkaar praten, hoeven 
gebruikers niet steeds opnieuw hun per-
soonsgegevens in te vullen.” 
Chantal: “We kunnen nu online een ver-
volg geven aan een event, zoals uitnodigen 
voor een volgende workshop of een video 
van een seminar aanbieden. Daarnaast 
komt het hele jaarprogramma online te 
staan, de events maar ook alle activiteiten 

van de Dirkzwager Academy. Bezoekers 
kunnen zien welke events we eerder orga-
niseerden en indien beschikbaar een video 
of reportage daarvan terugkijken. De cirkel 
is rond.” 

Startpunt 
Halverwege april is het platform officieel 
gelanceerd tijdens een feestelijk event voor 
alle werknemers van Dirkzwager, waarbij 
iedereen is bijgepraat over de kracht van 
kennis delen. Intern is het online platform 
met groot enthousiasme ontvangen. Ex-
tern zijn de verwachtingen ook hoogge-
spannen: “Het is zoveel logischer nu; alles 
is aan elkaar gekoppeld. Welke ingang je 
ook kiest, je komt automatisch bij alle rele-
vante content.” 
Het platform is klaar, maar voor Dirkzwa-
ger begint het nu pas: “We hebben een 
prachtig en stevig fundament neergezet, 
met alles erop en eraan. Dit is voor ons het 
startpunt om dichter bij onze (potentiële) 
cliënten en websitebezoekers te komen, 
zodat we hen op deze manier nog beter van 
dienst kunnen zijn.”  

Nieuwsgierig? 
Kijk snel op: www.dirkzwager.nl

Het nieuwe platform is een logisch 
vervolg op wat we al deden, maar 
we zetten een paar flinke stappen 

vooruit. En we stoppen met de app 
nu alle content op één centrale  

plek en apparaatonafhankelijk 
aangeboden wordt.
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Cas Jacobs en Eric Boerma

Een senior-advocaat neemt 
een junior-advocaat voor drie 
jaar onder zijn hoede. Deze 
jonge mensen vormen de  
nieuwe generatie Dirkzwager-
juristen. Hoe kijkt de gezel  
naar zijn (vroegere) meester,  
en andersom? 

“Sociaal en  
handen uit de mouwen”

Eric over Cas

Senior: 
Eric Boerma is hoofd van de 
sectie arbeidsrecht, die zich met 
achttien juristen tot één van de 
grootste van Nederland mag 
rekenen. Een praktijk met profit 
en non-profit cliënten, van MKB 
tot grote nationale bedrijven en 
multinationals. Vaak gaat het 
om grote projecten, zoals bij 
de reorganisatie van Heerema 
Fabrication Group in Zwijndrecht 
en Vlissingen. “Daar bouwen ze 
enorme booreilandplatforms in 
een hal zo groot als de Eusebius-
kerk. Tijdens dit project zijn Cas 
en ik een tijd lang dag in dag uit 
met elkaar opgetrokken. Dan leer 
je elkaar wel kennen.”

Je eerste indruk?
Ik zag een enthousiaste kerel, een ‘handen 
uit de mouwen-type’. Hij stapte over van 
de schadesectie en ik dacht: jij past veel 
beter bij arbeidsrecht. Bij de schadesectie 
heb je zitvlees nodig. Dat zag ik bij Cas niet 
meteen. Het werk bij arbeidsrecht is heel 
communicatief en praktisch. Dat ligt hem 
goed. Voor onze eerste bespreking heb 
ik Cas wel gezegd dat hij zich even moest 
scheren. Maar dat deed hij gewoon niet. Pas 
later begreep ik dat een baard bij zijn ‘look’ 
hoorde. Het is kennelijk mode: ineens zag 
ik op kantoor nog veel meer jonge advoca-
ten met zo’n baard.   

Sterke punten?  
Cas is een harde werker en cliëntgericht. 
Hij is ook intelligent en precies. Tijdens 
het project voor Heerema heeft hij zich het 
arbeidsrecht ook heel snel eigen gemaakt. 
Dan las hij in de trein op weg naar Zwijn-
drecht of Vlissingen de relevante literatuur 
en jurisprudentie. Cas laat zich ook goed in 
het diepe gooien. Ik kan niet overal bij zijn, 
dus werkte Cas ook vaak alleen. Daarbij 
deed ook collega Annelinde Janssen veel 
belangrijk werk. Maar vooral met Cas heb ik 
vele uren samen doorgebracht: in de auto, 
in conferentieruimtes en ’s avonds aan de 
bar. Want na een ‘dag reorganiseren’ is ‘het 
sap wel uit de benen’, om in wielertermen 
te spreken. Dan ben je wel aan een paar 
biertjes toe. En bier drinken kan-ie. En dat 
houdt hij ook nog eens met mij vol; dat lukt 
ook niet iedereen!   

Minpuntjes? 
Cas is sterk gericht op goede verhoudin-
gen. Hij zoekt liever de consensus dan het 
conflict. Ik zoek meer de pijnpunten in het 
dossier: waar zit de mogelijke hoofdpijn? In 
onze taakverdeling is het altijd mijn rol om 
de klappen op te vangen. Ook wel logisch, 
Cas moet daarin nog doorgroeien. Als je 
cliënt iets wil dat moeilijk is of niet kan, is 
het aan mij om dat met de ‘beslissers’ in een 
bedrijf te verhapstukken. 

Hoe haal je het beste uit iemand? 
Verantwoordelijkheid geven. Wat Cas al-
leen aandurft, laat ik hem alleen doen. Hij 
wil ook heel graag. Dagen achter elkaar 
heeft hij in zijn eentje in hotels gezeten 
in ver weg-oorden. Zonder te morren. 
Hij vindt het zelfs mooi. Hij is zeker in 
het begin zelfstandig aan de slag geweest 
met onderwerpen, die voor hem behoor-
lijk spannend waren. Daar heeft hij zich 
manmoedig doorheen geslagen. Tussen 
Cas en mij is volstrekt duidelijk waar zijn 
verantwoordelijkheden ophouden en die 
van mij beginnen. In een reorganisatie kan 
ik niet alles weten. Maar zelfs als het om 
honderden werknemers gaat, kent Cas vaak 
hun voornamen en weet hij wie familie van 
elkaar is. Dat is goud waard. 

Cas over 10 jaar?  
Hij is druk bezig met netwerken in Arnhem. 
Dat gaat hem wel lukken. Cas is een joviale 
Brabander, die met iedereen wel door één 
deur kan. En ik denk dat er in hem iemand 
schuilt die een advocatenpraktijk aan de 
gang kan houden. Tegelijkertijd is Cas ook 
bedrijfskundige. Mogelijk dat hij straks 
toch in het bedrijfsleven een rol vindt die bij 
hem past en waarbij hij zijn ‘skillmix’ kan 
inzetten. We zullen het zien. 

Wat heeft je verrast?  
Tussen werken op locatie en een biertje aan 
de hotelbar, wissel je vaak je pak voor iets 
informelers. De eerste keer dat ik Cas de bar 
binnen zag lopen, dacht ik: hij gaat skaten. 
Cas had een volledige gedaanteverwisseling 
ondergaan; hij had zijn strakke pak 
gewisseld voor een zorgvuldig gescheurde 
spijkerbroek met slijtplekken en vreemde 
hoge basketbalschoenen. Zo zie je maar. 
En, iets anders: Cas blijkt een wandelende 
wielren-encyclopedie. Zelfs wielrenners die 
lang en breed waren gestopt voordat Cas 
geboren werd, herkent hij meteen!  



1110 Samenspraak | 2018 | Samenspraak | 2018 | 

In
 d

e 
pr

ak
ti

jk

Junior:
Cas Jacobs studeerde af in  
zowel rechten als bedrijfskunde. 
Hij begon in 2012 als advocaat-
stagiair bij Dirkzwager bij de sec-
tie aansprakelijkheid, schade en 
verzekeringen, maar switchte in 
2015 naar de sectie arbeidsrecht 
onder leiding van Eric Boerma. 
“De sociale aspecten van de ar-
beidsrechtpraktijk passen goed 
bij me: veel contact met cliënten 
en samen werk je naar een doel 
toe.” De kneepjes van het vak 
leerde hij meteen in het ‘veld’: 
“Eric en ik werken sinds begin 
2016 intensief samen aan een 
grote reorganisatie bij Heerema 
Fabrication Group, bouwer van 
olieboorplatforms. We zijn veel 
samen op pad. Ik denk dat er 
inmiddels in het zuidwesten van 
het land geen Van der Valk meer 
te vinden is, waar we niet zijn 
geweest. Dan leer je elkaar wel 
kennen.”  

Je eerste indruk?
In de tijd dat ik bij Dirkzwager begon, was 
Eric nog voorzitter van het Dagelijks Be-
stuur. Ik kende hem vooral van zijn toespra-
ken: bevlogen, maar niet echt kort van stof. 
Persoonlijk kende ik hem nog niet, maar 
tijdens ons kennismakingsgesprek kwam 
al snel aan het licht dat we een uit de hand 
gelopen passie voor wielrennen delen. 

Waaraan herken je de meester? 
Ik waardeer Eric om zijn vakinhoudelijke 
kwaliteiten. Het werk van een schadeju-
rist is soms een behoorlijk academische 
bezigheid. Arbeidsrecht is pragmatischer 
en actief meedenken met de ondernemer 
is belangrijk. Eric heeft me geleerd hoe 
je arbeidskwesties op die andere manier 
aanpakt. Daarin heb ik dankzij hem wel een 
slag gemaakt. 

Collega of meester? 
In ervaring en kennis is hij natuurlijk de 
senior. Maar aan de hotelbar is daarvan 
geen sprake meer. Vaste barman Ronny 
zorgt dan voor het welverdiende biertje en 
vijf ons nootjes voor Eric. We evalueren dan 
de werkdag, maar schakelen moeiteloos 
over op heroïsche wielermomenten (al 
dan niet van de meester zelf). Eric’s vrouw 
confronteerde me er laatst nog mee, dat ik 
meer tijd met hem doorbracht dan zijzelf. 
Echt ontkennen kon ik dat niet; ik heb maar 
begripvol geknikt.

Eric als opleider? 
Eric deinst er niet voor terug om je in het 
diepe te gooien. Mooi vind ik dat. Eric is 
betrouwbaar; belooft hij je te bellen voor 
overleg, dan kan ik daar mijn klok op gelijk 
zetten. Dat maakt de samenwerking prettig. 
Hij staat open voor andere opvattingen dan 
de zijne. Dat leidt tot levendige juridisch-in-
houdelijke discussies: zo houden we elkaar 
scherp. 

Waarin is hij je voorbeeld?
Eric beheerst de kunst om mee te buigen 
met de ondernemer. Hij ziet als juridisch 
adviseur de insteek van de ondernemer; in 
zijn adviezen staat het ondernemersbelang 
voorop. Hij weet goed de balans te vinden 
tussen die juridische bril enerzijds en de 
ondernemersblik anderzijds. 

Waaraan neem je géén   
voorbeeld? 
Ik ben behoorlijk onhandig, maar Eric 
spant soms de kroon. Klussen en ICT, 
daar moeten wij onze vingers maar niet 
aan branden. Laatst was Eric in de gym van 
het hotel van de loopband gestuiterd. Daar 
konden de offshore-heren goed om lachen. 
Ik ook wel.

Wat zal je van deze periode altijd 
bijblijven?   
Een tijdje geleden kregen we een rondlei-
ding door de fabriekshal waar die boorplat-
forms worden gemaakt. Keurig in overall 
en met een helm op. Die installaties zijn als 
flatgebouwen zo hoog. Heel indrukwek-
kend. Stond Eric daar met lassers te praten, 
alsof hij een dag eerder zelf nog zijn fiets in 
elkaar had gelast. 

Cas over 10 jaar? 
Ik wil net als het kantoor een footprint in 
het Arnhemse krijgen en op cultureel en 
maatschappelijk gebied mijn steentje pro-
beren bij te dragen. Sinds enige tijd zit ik 
bijvoorbeeld in het bestuur van poppodium 
Luxor Live. Ik krijg daar echt energie van en 
het verbreedt mijn horizon. Leuk voor mij, 
goed voor de stad en ook in het belang van 
Dirkzwager. 

Wat heeft je achteraf verrast? 
Eric wist zich laatst niet de nummer vier van 
de Tour de France van 1998 te herinneren. 
Dat was Christophe Rinero, een Franse een-
dagsvlieg. Basiskennis. Het leverde me wel 
een biertje op, maar Eric droop snel af.  

“Hij kijkt met een ondernemersblik  
door een juridische bril” 

Cas over Eric

Wat te doen bij
onrechtmatige reviews?

W ebsites met user generated 
content (bijdragen van in-
ternetgebruikers zelf) zijn 
de afgelopen jaren steeds 

belangrijker geworden. “Pagina’s die de 
mogelijkheid bieden tot interactie, scoren 
beduidend beter dan statische pagina’s,” 
zegt Jeroen Lubbers, advocaat van de 
sectie Intellectueel Eigendomsrecht en 
IT-recht. “Bijna elke webshop biedt dan 
ook de mogelijkheid voor reviews, maar 
ook Google neemt sterk in belang toe als 
reviewpagina, evenals sites als Kieskeu-
rig, Zoover of Tripadvisor en dergelijke. 
Reviews zijn een belangrijke bron van 
informatie geworden en worden ook 
beschouwd als een vorm van reclame.”

Grote impact
Ondernemers worden zich langzaamaan 
meer bewust van hun online reputatie, 
want de impact van negatieve reviews is 
volgens Lubbers groot. “Er wordt weleens 
gezegd dat je tien positieve reviews nodig 
hebt om één negatieve te compenseren. 
En als je online compleet wordt afge-
brand, kan dat zo een groot deel van de 
omzet kosten. Het laatste jaar krijgen 
wij als advocaten steeds meer vragen van 
ondernemers over reviews. Zij doen hun 
best voor een optimale dienstverlening 
maar worden online toch afgekraakt. En 

dat hoef je juridisch niet over je kant te 
laten gaan.” 

Grensoverschrijdend gedrag 
Reviews van consumenten die terecht kri-
tiek uiten, vallen in beginsel onder de vrij-
heid van meningsuiting. “Maar er is een 
grens,” zegt Jeroen Lubbers. “Een review 
overschrijdt wettelijk gezien de grens als 
daardoor de reputatie van een bepaalde 
persoon of onderneming wordt geschaad. 
Bijvoorbeeld indien de review onjuist is of 
als er grievende taal wordt gebruikt - dus 
als er sprake is van scheldkanonnades. 
Dat gaat al snel te ver. In de praktijk 
komen wij allerhande gevallen tegen van 
misplaatste reviews. De reviewer heeft bij-
voorbeeld ongefundeerde kritiek op een 
bedrijf waarvan hij helemaal geen klant is. 
Soms blijkt ook dat concurrenten met een 
fake account valse reviews plaatsen. Als 
ondernemer is het nagenoeg onmogelijk 
om daar inhoudelijk goed op te reageren. 
Want reputatie komt te voet en gaat te 
paard. Je komt door deze slechte reviews 
lager in de rankings en je kunt fors omzet 
verliezen.”

Oplossing bieden 
Recensies die niet alleen positief zijn, zijn 
voor een bedrijf niet direct schadelijk, 
zegt Lubbers. “Je kunt de oplossings-

Impact steeds groter

Aandacht voor online recensies en reviews staat misschien 
niet bovenaan het prioriteitenlijstje van elke ondernemer, 
maar ze zijn wel heel bepalend voor het aankoopgedrag 
van de consument. Wat doe je als je bedrijf onterecht 
wordt afgebrand? En mag je als ondernemer zelf recensies 
verwijderen of manipuleren? 
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de beheerder van het reviewplatform. 
Beheerders hebben namelijk de plicht 
om onrechtmatige reviews te verwijde-
ren. Als uitgangspunt geldt evenwel dat 
de beheerder alleen een tussenpersoon 
is. De beheerder kan zich beroepen op 
een wettelijke uitsluiting van aansprake-
lijkheid als ‘doorgeefluik’, totdat hij op 
onrechtmatige reviews wordt gewezen. 
Dan moet de beheerder in actie komen en 
de reviews verwijderen. Doet hij dat niet, 
dan riskeert hij aansprakelijkheid. Ook 
moet de beheerder – wanneer sprake is 
van een nepaccount – in voorkomende 
gevallen de NAW-gegevens verstrekken 
van degene die achter de review schuil-
gaat. In het Lycos-Pessers arrest uit 2005 
gaf de Hoge Raad al aan dat beheerder 
Lycos de gegevens van een persoon achter 
de negatieve uitlatingen over een postze-
gelhandelaar moest verstrekken.” 
Lubbers geeft aan dat het soms nodig is 
bij grotere beheerders als Google de druk 
op te voeren, voordat zij correct reageren 
en het soms de moeite waard is een kort 
geding aan te spannen. “Wij hanteren 
altijd een vast stappenplan: we maken 
melding van berichten (ook wel ‘flaggen’ 
genoemd), schrijven een sommatiebrief 
en zo nodig starten we een juridische 
procedure, met als doel de reviews er zo 
snel mogelijk af te krijgen én te weten te 
komen wie erachter zit. Wij zien vaak dat 
een brief van een advocaat meer indruk 
maakt dan wanneer de ondernemer zelf 
een verzoek tot verwijdering indient.”

En eigen reviews dan? 
Tot slot, wat mag een ondernemer eigen-
lijk wettelijk gezien doen met de reviews 
op zijn eigen webpagina? Mag hij onwel-
gevallige reviews op zijn eigen website 
weghalen of de reviews zo ordenen dat 
de negatieve reviews niet verschijnen of 
ergens op pagina 8 belanden? Lubbers: 
“Tenzij een review onjuist, onterecht 
of onrechtmatig is, is het simpelweg 
verwijderen van een negatieve review 
onverstandig. Daarnaast worden reviews 
gezien als vorm van reclame. Als onder-
nemers alleen maar positieve reviews 
plaatsen of deze zelf schrijven, loop je het 

risico dat dit als een misleidende han-
delspraktijk wordt gezien. De consument 
koopt steeds vaker een product op basis 
van reviews, dus wees als ondernemer 
eerlijk met de feedback die je krijgt en 
houd het eindbeeld zo realistisch moge-
lijk.”  

Meer weten? Bezoek ons seminar  
Onrechtmatige reviews op 26 juni 2018, 
zie www.dirkzwager.nl/events

gerichte serviceverlening van je bedrijf 
laten zien en het maakt de reviews ook 
geloofwaardiger. Meer dan 150 reviews 
die alleen maar jubelend zijn, dat vindt 
geen enkele consument reëel dus dat kan 
ook het koopgedrag beïnvloeden. Google 
houdt daar rekening mee. Als je vele re-
censies hebt die louter positief zijn, en de 
zoekmachine vermoedt dat die nep of ge-
manipuleerd zijn, dan kun je lager in de 
rankings komen. Ondernemers zouden 
bij een negatieve review op een website 
als Google ten eerste na moeten gaan of 
het een bestaande klant betreft en of het 
om een gefundeerde klacht gaat. Want 
dan is het verstandig om op correcte wij-
ze op de klacht te reageren, bijvoorbeeld 
via het platform. Bied bijvoorbeeld aan 
om contact op te nemen en samen naar 

een oplossing te zoeken. Als een bedrijf 
echter vals wordt beticht, is het raadzaam 
om niet in discussie te gaan. Je ziet dan 
namelijk vaak dat dat nog meer negatieve 
reviews uitlokt.”

Juridische stappen 
Als een review onrechtmatig is, kan een 
ondernemer juridische stappen onder-
nemen. Hoe meer een review (feitelijk) 
onjuist of grievend is, hoe eerder deze 
onrechtmatig is. “Uitgangspunt is dat 
de ondernemer eerst achter de persoon 
aangaat die de review heeft geplaatst en 
hem aanschrijft. Als je niet weet welke 
persoon er achter de review zit, kun 
je dat misschien via de administratie 
achterhalen. Kom je er niet uit met de 
reviewer zelf, dan treed je in contact met 

Soms blijkt ook dat concurrenten 
met een fake account valse reviews 
plaatsen. Als ondernemer is het  
nagenoeg onmogelijk om daar  
inhoudelijk goed op te reageren.

Het reviewstappenplan
1.  Probeer te achterhalen wie de review heeft geplaatst. Er samen uitko-

men heeft altijd de voorkeur!

2.  Wanneer dat niet werkt, of als de review anoniem is geplaatst, dan 
bieden veel reviewplatforms de mogelijkheid om bij de beheerder van 
het platform melding te maken van een ongeoorloofde review (ook wel 
‘flaggen’ genoemd).

3.  Als het reviewplatform daaraan geen gehoor geeft, kan een advoca-
tenbrief aan de reviewer of het platform mogelijk een oplossing bieden.

4.  Indien nodig, kan een rechter in voorkomende gevallen de reviewer of 
het platform dwingen de review te verwijderen en de NAW-gegevens 
van de reviewer te verstrekken.

Dirkzwager heeft met de 
Klantmonitor een eigen 
reviewsysteem. Zie ook 
Samenspraak 3-2017. 
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Een goed kunstwerk laat zich 
niet direct doorgronden 

Kunstliefhebber Frank Delissen

Vraag Frank Delissen naar zijn visie op kunst en hij praat rustig enkele uren vol. Hij voert 
je naar een andere wereld in zijn kamer vol kunstwerken: een Lataster (“mijn enige werk 
van een gevestigde kunstenaar”), Groβes Tennis (“die asymmetrische delen, dat raster; 
daar blijf je naar kijken”), Montana, een zilverkleurig schilderij (“de patina verandert steeds 
door de ondergrond van verschillende soorten doek”). Zowel zijn woonhuis als zijn  
kamer op kantoor, inclusief de hele verdieping, zijn ingericht met door hem verzameld 
werk: hedendaagse kunst van jonge beginnende kunstenaars.

“ Kunstkenner? Nee, dat soort titels 
vind ik onzin. Kunstliefhebber ja, 
pur sang. Kunstverzamelaar… tja, 
je denkt niet op een dag: ik word 

verzamelaar.” Maar zo mag Frank Delis-
sen zichzelf wel noemen. Die liefde voor 
kunst ontwaakte tijdens zijn studietijd, bij 
het zien van een Lataster in het Stedelijk 
Museum. “Dat abstracte, het fascineerde 
me enorm. Dat heeft als een katalysa-
tor gewerkt.” Inmiddels bezit hij een 
indrukwekkende collectie: tekeningen, 
schilderijen, beelden en andere drie-
dimensionale objecten. Elke aankoop ge-
beurt op gevoel, want “kunst is iets heel 
persoonlijks; het is een egocentrische 
liefhebberij”. Jaarlijks bezoekt hij enkele 
grote internationale beurzen: Art Rot-
terdam, Art Brussels, Art Cologne… Daar 
ontdekt hij soms tussen de duizenden ob-
jecten dat ene werk dat hem raakt. “Wat 
dat is, is moeilijk te definiëren. Meestal 
loop ik eerst verder en ga nog een of twee 
keer kijken. Blijft het boeien, dan is het 
goed. Een kunstwerk moet je niet direct 
kunnen doorgronden. Door met kunst 
bezig te zijn, leer je jezelf beter kennen. 
Kunst nodigt je uit om over de essentie 
van het leven na te denken. Wat wil het 
kunstwerk zeggen, wat wil de kunstenaar 

zeggen en wat zit er in het kunstwerk voor 
jou? Dat is altijd meer dan wat de kunste-
naar erin heeft gestopt. Of er onbewust in 
heeft gestopt.” 

Wisselwerking 
De scheppers van het werk dat hij bezit, 
kent hij vrijwel allemaal persoonlijk. Hij 
ontdekt steeds opnieuw beginnend talent 
via bevriende galeriehouders of tijdens 
exposities van bijvoorbeeld De Ateliers, 
een kleinschalige postacademische instel-
ling in Amsterdam. Regelmatig wordt zijn 
‘goede kijk op kunst’ bevestigd en expose-
ren de jonge kunstenaars later in geves-
tigde galeries. Ook dan blijft het contact 
bestaan. “De meeste kunstenaars zijn een 
stuk jonger dan ik, zo tussen de 25 en 35. 
Maar als je over kunst praat, bestaat leef-
tijd niet. Zij zijn benieuwd waarom je iets 
koopt en wat je daarin raakt. Soms is dat 
iets wat zij zelf nog niet zagen. Dat is een 
mooie wisselwerking. Sommigen zeggen: 
ik wil dat dit werk bij jou terecht komt, 
dan houd ik de serie bij elkaar. Of omdat 
het dan veilig is voor de commercie!” 
Dat waardeert Frank Delissen in de wereld 
van beginnende kunstenaars, die zo heel 
anders is dan de rest van de wereld en van 
het topsegment met zijn hypes. “Er gel-

den hele andere economische wetten waar 
geld niet domineert. Het gaat om immate-
riële waarden. Ze gunnen je bijvoorbeeld 
een werk. Kijk, Jochen Mühlenbrink 
verbleef een tijd in New York en stuurde 
me deze aquarel. ‘Voor Frank’ staat er op 
de achterkant.” 

Onafhankelijk 
Frank Delissen weet ook collega’s te in-
spireren met zijn verzameling. “Aanvan-
kelijk vonden sommigen de werken gek 
of onzinnig. Maar gaandeweg kwamen 
er mensen naar me toe om te vragen of ze 
een bepaald werk op hun kamer mochten 
hangen. Ja, als je goede kunst ziet, nestelt 
dat zich in je hoofd.” 
Verder is zijn kunstliefhebberij juist iets 
van buiten kantoor. “Het is heerlijk om 
even in die totaal andere wereld te zijn, 
waar heel andere zaken de boventoon 
voeren. Een advocaat is onafhankelijk 
en partijdig. Een kunstenaar is alleen 
onafhankelijk.” Meer parallellen met zijn 
werk? Nee, die ziet hij niet. Maar wij wel: 
oog voor talent. Op kantoor voor de rech-
tenstudent, daarbuiten voor de jonge kun-
stenaar. “Het kaf van het koren scheiden 
kun je alleen maar leren door heel veel te 
kijken en je erin te verdiepen.”  

“Groβes Tennis van Volker Hüller is 
een schot in de roos. Het bestaat 
uit vier asymmetrische delen in een 
frame. Ik vind dit echt een heel stoer 
werk. Het doet me denken aan een 
schoolbord dat je uitwist. Alsof je 
het steeds kunt veranderen. Het 
blijft boeien en uitdagen. Volker 
legde me uit dat ‘Das war groβes 
Tennis’ in het Duits is ‘dat was pet’. 
Dat omdraaien van de betekenis, 
dat zegt ook iets over het werk.” 
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Betaalrichtlijn PSD2 
in strijd met Privacywet 

Het leek zo mooi. Meer concurrentie op de betaalmarkt 
dankzij een nieuwe Europese richtlijn. Minder macht voor 
de banken, meer innovatie en lagere betaalkosten. Maar 
deze PSD2 blijkt op gespannen voet te staan met de even-
eens nieuwe Privacywet AVG. “Dit zal leiden tot talrijke 
rechtszaken,” voorspellen privacyspecialist Mark Jansen en 
Rob van Houts, expert financieel recht. 

D e Europese Payment Service 
Directive 2 creëert een uni-
forme betaalmarkt dankzij 
één juridisch kader voor een 
veilig betalingsverkeer bin-

nen de EU. De PSD2 versterkt onder meer 
de positie van nieuwe aanbieders, die vaak 
voor innovatie zorgen. Onder de richtlijn, 
die deze zomer in Nederlandse wetgeving 
moet worden omgezet, vallen onder ande-
re banken en verwerkers van elektronische 
betalingen. Nieuwe partijen zijn diensten 
die het betalingsverkeer voor webwinkels 
regelen en rekeninginformatiedienstver-
leners. De laatste categorie bundelt infor-
matie van meerdere betaalrekeningen tot 
één overzicht.
“PSD2 regelt dat deze nieuwkomers toe-
gang krijgen tot de gegevens van de re-
keninghouders bij banken, zodat ze hun 
diensten kunnen verlenen,” leidt Rob van 
Houts het verhaal in. “Mits de rekening-
houder daar expliciet toestemming voor 
geeft en de dienst met de nodige procedu-
res en protocollen voldoet aan de vereisten 
om informatie veilig op te slaan. De PSD2 
kruist daar echter de privacywetgeving 

omdat banken derden toegang geven tot 
gevoelige informatie.” “Aan de PSD2 ligt 
een mooie gedachte ten grondslag,” vult 
Mark Jansen aan. “Maar vanuit de privacy 
zijn een paar dingen vergeten.”

Chaotisch beeld
Wat heet. Als privacyexpert is Jansen, die 
tevens bestuurslid is van de Vereniging 
Privacyrecht, uitgenodigd door De Neder-
landsche Bank (DNB) om uiteen te zet-
ten waar de PSD2 schuurt met de nieuwe 
Privacywet AVG (Algemene Verordening 
Gegevensbescherming), die 25 mei van 
kracht wordt. Hij kon niet anders dan een 
chaotisch beeld presenteren, met te kust en 
te keur situaties die financiële instellingen 
dwingen tot een spagaat. 
Ter illustratie toont Jansen een simpel te-
keningetje met drie figuurtjes: een consu-
ment, diens bank en een rekeninginforma-
tiedienst. Samen vormen ze een driehoek.
“Iedereen kan in principe zo’n dienst be-
ginnen,” begint Jansen. “Van snelle jon-
gens in een IT-start-up tot de Googles van 
deze wereld. Ze vragen een vergunning aan 
bij DNB op basis van de Wet financieel toe-

zicht (Wft), en gaan op grote schaal gege-
vens verwerken van mensen en bedrijven. 
De AVG zegt echter dat die bank verant-
woordelijk blijft voor wat met de persoons-
gegevens gebeurt. Stel dat een rekening-
informatiedienst het niet al te nauw neemt 
met de regels. Of erger, dat zo’n bedrijf 
omkukelt. De consument kan dan toch, 
ondanks zijn verstrekte toestemming, bij 
banken een claim indienen. De redene-
ring? De bank had beter moeten opletten 
vanuit haar privacyverantwoordelijkheid.” 
“Een dergelijke claim kan natuurlijk ook 
naar de rekeninginformatiedienst, als 
deze nog bestaat. Maar ik zou als consu-
ment wel weten wie ik aanklaag: degene 
met de diepste zakken. En dat is de bank. 
Als bank zou ik daarom vrijwaringen wil-
len hebben. Maar de PSD2 verbiedt een 
bank zulke regelingen te treffen met een 
rekeninginformatiedienst.”
Van Houts: “De PSD2 kent wél een bepa-
ling dat de bank verhaal kan halen bij de 
rekeninginformatiedienst. Daarom is deze 
verplicht – met name – risico’s op tekort-
komingen in de dienstverlening te verze-
keren.”
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die je geen beperkingen mag opleggen. 
Zo’n gedragscode is mogelijk strijdig met 
de Europese richtlijn en doorkruist de vrij-
heid van vestiging en dienstverlening.”

Bescheiden rol
Daarmee komen we bij het toezicht op 
Europees niveau. Rob van Houts voorziet 
daarin een bescheiden rol voor DNB. “Die 
verleent een vergunning en houdt toezicht 
daarop. Zodra echter persoonsgegevens 
in het spel zijn, is de AP als enige bevoegd 
om handhavend op te treden. Dan krijg 
je straks op Europees niveau dat bijvoor-
beeld de Duitse AP toezicht houdt op een 
Duitse partij die ook in Nederland actief 
is. Dat levert een complex samenspel op 
met enerzijds DNB en anderzijds de Duit-
se privacytoezichthouder die samen moet 
werken met zijn Nederlandse collega.”
“In landen om ons heen is de PSD2 al 
omgezet in wetgeving. Daar hebben par-
tijen al een vergunning, die dient als een 
soort paspoort waarmee ze ook in Neder-
land werkzaam mogen zijn. Ware het niet 
dat hier nog geen wetgeving is en DNB 
nog geen toetsingskader heeft. Buiten-
landse entiteiten die willen aansluiten bij 
een Nederlandse bank, kunnen daar dus 
nog niet terecht.”Jansen: “Overigens kun 
je zo’n paspoort ook verkrijgen in landen 
met minder toezicht. Gaan die malafide 
partijen aantrekken?”

Rechtszaken
De analyse is nog lang niet compleet, 
maar het problematische beeld is duide-
lijk. De vraag is wat er aan te doen is. 
Jansen: “De oplossing ligt gek genoeg in 
uitgebreidere wetgeving.” 
Van Houts: “En de toezichthouders zullen 
elkaar moeten vinden om tot oplossin-
gen te komen. Maar de AP is momenteel 
veel te druk met de AVG. Die komt er niet 
aan toe.” Jansen: “Ik vrees dat er veel vaag 
blijft. Dit zal leiden tot talrijke rechtsza-
ken. De rechtspraak zal met interpretaties 
voor helderheid moeten zorgen.” 

Wat te doen tot die helderheid er is? 
“Het moge duidelijk zijn dat het hier wach-
ten is op komende rechtspraak, die duide-
lijkheid moet gaan geven over de interpre-
tatie van de regels. En wellicht zelfs komt 
er (aanvullende) wetgeving. Tot die tijd ver-
dient het aanbeveling om van geval tot geval 
te bekijken hoe de PSD2 en de AVG op een 
verantwoorde wijze te combineren. Daar 
kunnen wij uiteraard over adviseren.”  

Kijk voor meer informatie over de  
PSD2 en het multidisciplinaire team  
op www.dirkzwager.nl

Haaks op elkaar
Nog een voorbeeld. Banken en dienstver-
leners koppelen hun systemen aan elkaar 
en wisselen gegevens uit. Volgens het pri-
vacyrecht heb je dan een verwerkingsover-
eenkomst nodig. 
Jansen: “Ook hier verbiedt de PSD2 dat die 
partijen schriftelijke afspraken met elkaar 
maken. Deze twee wetten staan kortom 
haaks op elkaar.”
Van Houts: “De PSD2 wil dat partijen niet 
gehinderd worden in hun nieuwe dien-
sten en verveeld worden met allerlei dikke 
contracten van banken waarin staat wat 
ze wel en niet mogen. Vandaar dat an-
dere dienstverleners die onder vergelijk-
bare voorwaarden als een bank klanten 
aansluit, toegang moeten hebben tot de 
systemen. De Europese Commissie heeft 
hierbij niet nagedacht over het privacy-
aspect.” Jansen: “Wat dan wijsheid is? 
Ik zou die verwerkingsovereenkomst ge-
woon sluiten en de AVG volgen.”

Filteren
Het Hof van Justitie heeft enkele jaren ge-
leden – in de zaak Scarlet/SABAM en later 
Netlog/SABAM – geoordeeld dat internet-
providers niet kosteloos filters hoeven te 
installeren om illegale content te weren. 
Dit is namelijk in strijd met de vrijheid van 
ondernemerschap, een grondrecht. Ban-
ken worden nu gedwongen om kosteloos 

een IT-infrastructuur in de lucht te hou-
den en daarop rekeninginformatiedien-
sten aan te sluiten. 
“Dat is geen levensvatbaar model”, con-
cludeert Jansen. “Het zou me dan ook 
niks verbazen dat een bank deze discus-
sie gaat aanzwengelen. Waarna de rechter 
een streep zet door de kosteloosheid of 
zelfs door de gehele regeling, verwijzend 
naar het arrest over de filtering van illegale 
downloads.” 

Strijdig
Jansen zet er in het tekeningetje een pop-
petje bij, bijvoorbeeld een familielid van 
de consument. Of een vriend, of tuinman. 
“Bij iedere betaling is een ander betrok-
ken. Weliswaar heeft de consument toe-
stemming gegeven aan de informatie-
dienstaanbieder, maar die ander weet daar 
helemáál niks van. Diens gegevens komen 
automatisch mee. Het privacyrecht zegt 
dat zodra een bedrijf persoonsgegevens 
van iemand heeft, het dit moet melden. 
Maar hoe krijg je het privacystatement bij 
die vriend of tuinman?”
Van Houts: “Nu hebben banken die ge-
gevens ook. Maar de omgang daarmee is 
geregeld in een collectieve gedragscode. 
Dat zou in de PSD2 een route kunnen zijn. 
Het is echter de vraag of dat gaat lukken. 
Want je krijgt straks buitenlandse entitei-
ten die de Nederlandse markt betreden en 

Privacy multidisciplinair aanvliegen 
Privacy is een multidisciplinaire aangelegenheid, die niet vanuit één juridisch 
vakgebied is aan te vliegen. Daarom kent Dirkzwager een multidisciplinaire 
vakgroep Privacy die de secties Gezondheidszorg, Arbeidsrecht, Aanspra-
kelijkheid, Schade & Verzekeringen (ASV), en Intellectuele eigendom & IT-
recht verenigt. Én financieel recht. Mark Jansen: “Rob en ik werken bijvoor-
beeld voor een grote Franse bank die midden in een AVG-project zit. Daar 
sparren we met elkaar over zodat ik het financiële recht kan toepassen op 
het privacyrecht en we samen de cliënt verder kunnen helpen.”

“Aan de PSD2 ligt een mooie gedachte  
ten grondslag. Maar vanuit de privacy  

zijn een paar dingen vergeten.”



2120 Samenspraak | 2018 | Samenspraak | 2018 | 

D
os

si
er

“Nu actie ondernemen om financiële 
verrassingen te voorkomen”

Het Asbestdakenverbod per 2024

Vanwege het gevaar dat asbestvezels veroorzaken voor de gezondheid en het milieu, scherpt de over-
heid de regels flink aan. Waarschijnlijk wordt het vanaf 2024 verboden om asbest toegepast als dak-
bedekking voorhanden te hebben. Volgens Annet van Duijn, advocaat van de sectie aansprakelijkheid, 
schade en verzekeringen, kunnen eigenaren van panden met asbestdaken beter nu al actie ondernemen 
om te voorkomen dat de kosten van sanering oplopen. Ook gemeenten – die als bevoegd gezag het 
asbestdakenverbod moeten gaan handhaven – doen er goed aan nu al te anticiperen op het verbod. 

A sbest is de verzamel-
naam voor natuur-
lijke mineralen die 
zijn opgebouwd 

uit microscopisch fijne vezels. 
Het materiaal werd eeuwenlang 
gebruikt voor allerlei soorten 
producten, van kleding tot 
bloempotten. In Nederland 
werd asbest vanaf 1945 een ge-
liefd bouwmateriaal omdat het 
sterk, brandwerend, isolerend 
en goedkoop was. Inmiddels is 
al decennia bekend dat asbest-
vezels een gevaar zijn voor de 
volksgezondheid en het milieu; 
sinds juli 1993 is het verboden 
om asbest toe te passen.

Aanleiding verbod 
“Er is naar schatting nog 
steeds zo’n honderd miljoen 
vierkante meter aan asbestda-
ken aanwezig in Nederland. 
Ruim driekwart van die daken 
is te vinden in de agrarische 
sector,” vertelt Annet van Duijn, 
gespecialiseerd in aansprake-
lijkheids- en verzekeringsrecht. 
“Het asbest is meestal verwerkt 
in cementhoudende golfplaten, 
waardoor de vezels vastliggen 
in de constructie. Zolang de 
asbestvezels niet vrijkomen, is 
er geen gevaar voor de gezond-
heid. Echter, door weersinvloe-
den verweren daken en kunnen 

er asbestvezels vrijkomen. De 
piek van het gebruik van asbest 
in bouwwerken lag in de jaren 
zeventig van de vorige eeuw. 
De gemiddelde levensduur van 
asbestdaken ligt tussen de  
dertig en vijftig jaar. Het verbod 
op het toepassen van asbest  
geldt sinds juli 1993, vandaar  
dat de overheid streeft naar een 
verbod op het voorhanden heb-
ben van asbestdaken per 2024.” 
Overigens is het asbestdaken-
verbod vanwege de lange duur 
van de kabinetsformatie in 2017 
formeel nog niet ingevoerd, 
maar algemeen wordt aangeno-
men dat het verbod er zal komen.

Voor gemeenten is het verstandig om te  
anticiperen op de toekomstige situatie 
door alvast in kaart te brengen waar zich 
nog asbest bevindt.
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Reikwijdte verbod 
Het asbestdakenverbod beperkt 
zich tot asbesthoudend mate-
riaal dat in contact staat met 
de buitenlucht, bijvoorbeeld 
in golfplaten en dakleien. “De 
overheid moet ergens beginnen 
– honderd miljoen vierkante 
meter asbestdaken saneren is 
een hele opgave. Bovendien 
levert asbest aan de binnenzijde 
van een gebouw over het alge-
meen minder gevaar op voor 
de gezondheid en het milieu 
omdat dergelijke toepassingen 
minder snel verweren. Toch 
heeft de reikwijdte van het 
verbod iets willekeurigs, omdat 
bijvoorbeeld asbesthoudende 
dakgoten en dakbeschot en iso-
latiemateriaal aan de binnen-
zijde van het dak niet verboden 
worden. Je kunt je afvragen 
of het niet net zo praktisch is 
om direct ook het asbest aan 
de binnenzijde van het dak te 
verwijderen.” 

Actie gemeente 
Van Duijn vertelt dat de Neder-
landse gemeenten als bevoegd 
gezag de taak zullen krijgen 
om het asbestdakenverbod 
bestuursrechtelijk te handha-
ven. “Voor gemeenten is het 
verstandig om te anticiperen 
op de toekomstige situatie 
door alvast in kaart te brengen 
waar zich nog asbest bevindt. 
Gedacht kan worden aan het 

gepast aan het verbod. Ook de 
dekking onder de milieuscha-
deverzekering – in de agrari-
sche sector een vrij gebruike-
lijke verzekering, waaronder 
bijvoorbeeld een onvoorziene 
asbestcalamiteit is meeverze-
kerd – zal worden aangepast 
aan het verbod op het voorhan-
den hebben van daken waarin 
asbest is toegepast. “Eens te 
meer reden voor eigenaren 
om zich te realiseren dat het 
aankomende verbod een flinke 
impact heeft.”

Handhaving
Haal je als eigenaar 2024 
niet, dan kan de gemeente als 
bevoegd gezag de sanering 
van het asbestdak afdwingen. 
“Weliswaar kan de gemeente 
geen boete opleggen,” legt 
Van Duijn uit, “maar zij kan 
als bevoegd gezag wel een 
dwangsom opleggen om de 
eigenaar te dwingen het asbest 
zelf te laten verwijderen en 
desnoods zelf opdracht geven 
om het asbest te verwijderen en 
dan de kosten op de eigenaar 
van het pand te verhalen.” Nog 
een reden volgens Van Duijn 
voor gemeenten om nu al actief 
te sturen op verwijdering vóór 
2024, want dan kunnen eige-
naren daarmee in financiële zin 
rekening houden.

“Eigenaren raad ik aan niet tot 2023 te wachten 
met het saneren van hun asbestdak, vooral ook 

omdat asbestsaneringsbedrijven kampen met 
capaciteitstekorten.”

Een gewaarschuwd 
mens…
Van Duijn adviseert gemeen-
ten en eigenaren, waaronder 
woningcorporaties, om op tijd 
actie te ondernemen. “Breng – 
voor zover dat nog niet helder 
is – in kaart welke panden 
binnen de gemeente c.q. bin-
nen welke vastgoedportefeuille 
asbesthoudende dakbedekking 
bevatten en maak een plan om 
dat te laten verwijderen, reke-
ning houdende met zowel de 
beschikbare subsidieregelingen 
als de krapte op de markt voor 
asbestsaneringswerkzaamhe-
den.” Zo komen gemeenten en 
eigenaren voor zo min mogelijk 
verrassingen te staan.  

Voor meer informatie over  
de regelgeving omtrent 
asbestsanering kijk op www.
rijksoverheid.nl/onderwer-
pen/asbest/asbestregels 

verzamelen van informatie 
die bij Bouw- en Woningtoe-
zicht bekend is. Of als er een 
inventarisatie van bouwwerken 
in de gemeente in het kader 
van de WOZ-beschikkingen 
wordt uitgevoerd, zou de vraag 
naar de aanwezigheid van 
asbestdaken kunnen worden 
meegenomen. Verder kan ik 
mij voorstellen dat gemeenten 
de eigenaren van panden met 
asbestdaken actief benaderen 
om hen op de hoogte te stellen 
van het aanstaande verbod en 
de noodzaak om het asbestdak 
tijdig te saneren. Immers: tijdig 
vervangen betekent dat een 
gemeente na 2024 minder hoeft 
te handhaven.” 

Anticiperen eigenaren
“Eigenaren raad ik aan niet 
tot 2023 te wachten met het 
saneren van hun asbestdak,” 
aldus Annet van Duijn. “Niet 
alleen omdat de overheid reeds 
nu saneren stimuleert met een 
subsidieregeling, maar vooral 
ook omdat asbestsanerings-
bedrijven kampen met capaci-
teitstekorten. Hun orderporte-
feuilles groeien explosief en dat 
drijft de prijs natuurlijk op.”
Van Duijn wijst erop dat ook 
verzekeringsmaatschappijen 
actief beleid aan het maken 
zijn. In de aanloop naar 2024 
worden de polisvoorwaarden 
van opstalverzekeringen aan-

Congres stichting Legal Valley 
Op 24 april organiseert de Stichting Legal Valley in Musis te 
Arnhem het Congres Maatschappij & Recht en heeft als on-
derwerp ‘De jurist van de toekomst’. Een snel veranderende 
wereld, waarin het recht moeite heeft om de technologische 
ontwikkelingen bij te houden, vraagt om een andere jurist. 
Maar hoe ziet die jurist van de toekomst eruit? Waar heeft de 
maatschappij behoefte aan? Welke vaardigheden heeft de ju-
rist van de toekomst nodig en hoe leiden we deze op? Tijdens 
dit tweede Congres Maatschappij & Recht geven verschil-
lende inleiders vanuit meerdere invalshoeken hun visie op de 
jurist van de toekomst; vanuit maatschappelijke en technolo-
gische ontwikkelingen, de rechtspraak, de opleiders maar ze-
ker ook vanuit de jurist van de toekomst zelf. Vervolgens gaan 
zij onder leiding van dagvoorzitter Rens de Jong met u in de-
bat over het profiel van de jurist van de toekomst. De uitkomst 
van het congres wordt gebruikt als input voor het jaarcon-
gres van de Nederlandse Juristen Vereniging (NJV) later in het 
jaar, waar gesproken wordt over de Nederlandse initiële en 
post-initiële juridische opleidingen. Zie voor meer informatie: 
www.legalvalleynederland.nl/congres-maatschappij-recht/ 

19 april 2018
Seminar Flexibele Arbeidsrelaties
Locatie: Stadstheater, Arnhem 

24 april 2018
Congres Legal Valley:  
De jurist van de toekomst
Locatie: Musis, Arnhem

22 mei 2018
Seminar Bescherming van uw naam op Internet
Locatie: Dirkzwager, Arnhem 

24 mei 2018
Lezing Het omgevingsrecht draait door
Locatie: Dirkzwager, Arnhem 

29 mei 2018
Lezing Zorg & Recht: 
Recente ontwikkelingen zorginkoop
Locatie: De Vereeniging, Nijmegen 

8 juni 2018
Cultuursponsorevent: 
Het Gelders Orkest, Blik op Beethoven
Locatie: De Vereeniging, Nijmegen

14 juni 2018
Lezing Zorg & Recht: 
Conflicthantering in de boardroom
Locatie: De Vereeniging, Nijmegen

26 juni 2018
Seminar Onrechtmatige reviews
Locatie: Dirkzwager, Arnhem

26 juni 2018
Actualiteitenlunch Staatssteun
Locatie: Dirkzwager, Nijmegen

6 september 2018
Lezing Zorg & Recht:  
Samenwerkingsverbanden in de zorg
Locatie: De Vereeniging, Nijmegen

19 september 2018
Prinsjesdagbijeenkomst Arnhem/Nijmegen  
(i.s.m. KPMG en Rabobank)
Locatie: Fort Lent
 

Bovenstaande is een selectie van de vele door ons  
georganiseerde activiteiten. Kijk voor meer informatie  
en het actuele aanbod op www.dirkzwager.nl/events
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Van onze partner in Warschau
Aldona Leszczyńska-Mikulska  

van GWW

Voor grensoverschrijdende zaken is Dirkzwager aangesloten bij TELFA, 
een Europees samenwerkingsverband van advocaten- en notarissen-
kantoren. Daarnaast is er aansluiting met het Amerikaanse netwerk 
USLAW. Gezamenlijke kennis delen zij via de site www.weshare.law.  
In deze rubriek komt één van de internationale partners aan het woord. 

I n december 2017 was advocate Aldo-
na Leszczynska-Mikulska voor het 
eerst van haar leven in Arnhem, om 
een bezoek te brengen aan Dirkzwa-

ger. Het lidmaatschap van TELFA is nog 
vers voor GWW, het Poolse advocaten-
kantoor waar ze werkt. Officieel is GWW 
nog niet eens lid, maar een zogenaamde 
‘observer’, een aspirant-lid. In die 
hoedanigheid bezoeken Leszczynska en 
haar collega’s bijeenkomsten van TELFA 
en ontmoet ze haar nieuwe samenwer-
kingspartners. De kennismaking met 
Nederlandse collega’s beviel goed. Over 
Dirkzwager zegt ze: “Het is duidelijk dat 
we veel overeenkomstige gebieden heb-
ben waarop we kunnen samenwerken.”

Sterke partner
Het is voor het eerst dat TELFA een Pools 
kantoor heeft gevraagd om toe te treden 
tot het Europese samenwerkingsverband. 
GWW is dan ook een opvallende speler in 
de Poolse markt. De nieuwste loot aan de 
stam van TELFA telt ruim 120 medewer-
kers. GWW bestaat sinds 1996. Begonnen 
als belastingadviseur voor de telecom- en 
mediasector omvat GWW inmiddels alle 
onderdelen van een groot zakenkantoor. 
Het hoofdkantoor is gevestigd in War-
schau. Daarnaast zijn er dependances in 
Wroclaw, Poznan en Rzeszów. 

“In vergelijking met andere Poolse  
kantoren staan wij heel sterk,” zegt  
Leszczynska. “Er zijn bij ons alleen al 
vijftig advocaten bezig met belasting-
advies. We outsourcen ook advocaten 
voor langere tijd aan bedrijven. Typisch 
voor GWW is dat we gericht zijn op lange 
termijnrelaties. We willen dat onze klan-
ten dagelijks bij ons kunnen aankloppen 
voor advies.” 

Automatiseren
De markt onder Poolse advocatenkanto-
ren is competitief. Steeds meer medewer-
kers van grote kantoren beginnen hun 
eigen, gespecialiseerde bureaus. Ook de 
grote zakenkantoren bieden een stevige 
concurrentie. Door de technologische 
ontwikkelingen goed in de gaten te 
houden, hoopt GWW hen een stap voor 
te blijven. “Mensen maken grapjes dat 
advocaten de laatsten zijn die hun werk 
automatiseren,” zegt Leszczynska. “In 
zekere zin is dat waar. Sommige taken 
kunnen we echter met een gerust hart aan 
computers overlaten. Het is een interes-
sante ontwikkeling die de juridische 
sector dwingt om in beweging te komen. 
Wij creëren eigen software voor onze 
klanten, onder andere voor het indienen 
van belastingaangiften.”

High network individuals
GWW is onderverdeeld in GWW Legal, 
GWW Tax en GWW Private. Leszczynska 
is in 2016 aangetreden als hoofd van 
GWW Private, het bedrijfsonderdeel dat 
zich op particulieren richt. “Ik kreeg de 
kans om met behulp van een jong team 
onze private klanten bij te staan. Deze 
‘high network individuals’ hebben een 
sterke internationale focus. Daarin kun-
nen wij ze goed bijstaan, onder andere 
vanwege ons aankomend lidmaatschap 
van TELFA.”

Onroerend goed
Polen verandert snel. Leszczynska signa-
leert dat haar landgenoten steeds meer 
geld te besteden hebben en dat ook graag 
doen. Sinds de ineenstorting van het 
communisme in 1989 is een aantal men-
sen snel rijk geworden door het opzetten 
van eigen bedrijven. Inmiddels is de twee-
de generatie in deze familiebedrijven aan 

zet. Deze ‘nieuwe rijken’ zoeken handige 
manieren om hun geld te investeren en 
kijken daarbij met name naar het bui-
tenland. “Onroerend goed wordt gezien 
als een veelbelovende investering,” zegt 
Leszczynska. “Onze particuliere klanten 
investeren bijvoorbeeld in een apparte-
ment in Parijs, omdat ze een historische 
connectie met die stad voelen, of in een 
zomerhuis in Spanje, vanwege het weer. 
Sommigen besluiten om helemaal te ver-
trekken uit Polen en kopen bijvoorbeeld 
een huis in het Verenigd Koninkrijk. 
Vorig jaar hebben we een groot aantal van 
zulke transacties begeleid.” 

Hardloopwedstrijd
Er is dus genoeg te doen. De druk voor 
de jonge advocaten van GWW is hoog. 
Om te ontspannen, neemt een aantal van 
de werknemers deel aan een business 

“Mijn klanten zijn ‘high network individuals’ 
met een sterke internationale focus”

league voetbalcompetitie. Leszczynska is 
zelf meer van het hardlopen. “Eén keer 
per jaar wordt er hier in Warschau een 
hardloopwedstrijd voor bedrijven georga-
niseerd voor het goede doel. Samen met 
mijn collega’s doe ik ieder jaar mee. Of 
we willen winnen? Pff, we strijden tegen 
235 andere teams, we moeten 12 kilo-
meter rennen en het is in de zomer, dus 
erg heet. Nee, het gaat ons vooral om het 
plezier.”  
 

Meer informatie over de bij TELFA 
aangesloten kantoren vindt u op 
www.telfa.law. 
Voor meer informatie over GWW 
zie: www.gww.pl/en/home-page
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“Als cassatieadvocaat heb je een 
filterfunctie, zodat de Hoge Raad 
de beperkte hoeveelheid tijd die hij 
heeft kan besteden aan zaken waar 
hij inhoudelijk echt iets mee kan.”

Kijken vanuit het perspectief van advocaat, filosoof én rechter. Civiele cassatie bleek voor 
Tom van Malssen een prachtige combinatie van zijn interesses. “Je vervult een filterfunc-
tie: welke zaken kunnen wel en niet door naar de Hoge Raad?” Tom van Malssen, advo-
caat gezondheidszorg, is eind 2017 officieel toegelaten als advocaat van de Hoge Raad. 
Nu is civiele cassatie een nieuwe expertise van Dirkzwager. 

D e Hoge Raad behandelt jaarlijks zo’n vierhonderd 
cassatiezaken; de meeste zaken halen de Hoge 
Raad namelijk niet. Niet veel cliënten zullen dus 
met civiele cassatie te maken hebben gehad. Wat 
houdt het kort gezegd in? 

“Stel je bent uitgeprocedeerd bij de feitenrechters – in eerste aan-
leg en in hoger beroep – en daar is niets uitgekomen of je bent het 
er niet mee eens, dan is er nog cassatie bij de Hoge Raad. Maar dat 
kan alleen als de eerdere uitspraak: a. in strijd is met het recht of 
b. onbegrijpelijk gemotiveerd is. Dat zijn de twee pijlers.” 
En daarmee komt Tom van Malssen tot de kern van zijn taak als 
cassatieadvocaat: filteren. “Het is een hele dunne sluis waar je 
doorheen moet. Dat vergt veel leeswerk in alle voorafgaande stuk-
ken en uitspraken. Vaak blijkt na lezen en herlezen dat er toch 
onvoldoende aanknopingspunten zijn om in cassatie te gaan. Dat 
heeft te maken met allerlei technische beperkingen van cassatie. 
Als cassatieadvocaat heb je een filterfunctie, zodat de Hoge Raad 
de beperkte hoeveelheid tijd die hij heeft kan besteden aan zaken 
waar hij inhoudelijk echt iets mee kan.” 

Filosoof 
“Dat is precies wat ik tien jaar lang als wetenschapper heb ge-
daan: lezen, analyseren en interpreteren van filosofische teksten. 
Daarin zit een zekere analogie, vandaar ook mijn interesse in ci-
viele cassatie.” Tom van Malssen studeerde eerst af in rechten. 
Daarna ging hij verder in de filosofie, waarin hij ook promoveer-

de. “Ik wilde eerst proberen de wereld beter te begrijpen.” In 2013 
maakte hij alsnog de overstap naar de advocatuur en begon bij 
Dirkzwager bij de sectie Gezondheidszorg. “Gezondheidsrecht 
heeft ook een zeker filosofisch aspect: het gaat om mensen, om 
de soms dunne scheidslijn tussen ziek en gezond zijn, en allerlei 
ethische kwesties die daarbij spelen. Bovendien heb ik affiniteit 
met de sector. Als scholier en student werkte ik lange tijd in een 
verpleeghuis.”

Smalle sluis 
“En na al die jaren komt nu de aard van het beestje weer naar bo-
ven,” vervolgt hij lachend. “Teksten analyseren en doorgronden.” 
Hij had al langer het idee dat het werk van een cassatieadvocaat 
wel bij hem zou passen. Hij wist wat het inhield, want als ‘corres-
pondent’ – contactpersoon van een cassatieadvocaat – was Van 
Malssen al regelmatig betrokken geweest bij cassatiezaken die 
het kantoor in het verleden uitbesteedde. “Het is een vorm van ab-
stract denken. In de eerste fase moet je het hele dossier doorploe-
gen. Want voor de vraag ‘mag het door in cassatie?’ is van belang 
hoe en wat alle partijen hebben gezegd en hoe het hof daarop 
heeft gereageerd. In fase twee ga je dat alles tot op de vierkante 
millimeter analyseren. In fase drie komt het echte handwerk: de 
cassatieklachten formuleren. Dat is schaven en zoeken, waarbij 
je tussen Scylla en Charybdis door aan het varen bent. Je moet 
die klachten zodanig opstellen dat het nergens op afstuit. Kom je 
dan eenmaal door die smalle sluis, dan ben je binnen bij de Hoge 

“Als in een schaakspel 
denk je alle stappen vooruit”

Tom van Malssen, cassatieadvocaat
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Raad. Dan begin je aan de wetenschap-
pelijke verhandeling, de schriftelijke toe-
lichting van de cassatieklachten. Waarom 
heeft het hof het fout gedaan? Dit is in we-
zen het sluitstuk van jouw werk. Daarna is 
de Hoge Raad zelf aan zet.”

Rechterlijke blik 
“Zie het als een piramide. In de brede ba-
sis zitten de eerdere uitspraken en alle ge-
gevens uit het dossier. In de bovenste punt 
is alle ballast weg. De achterhoedegevech-
ten en alle venijnigheden tussen partijen 
behoren tot het verleden. Allerlei feite-
lijke details zijn uitgefilterd. Je kijkt min 
of meer met de blik van een rechter naar 
de uitspraak van het hof. Maar dan wel als 
‘rechter van de duivel’. Dat is spiegelbeel-
dig aan hoe ik zelf als advocaat naar mijn 
eigen zaken probeer te kijken: wat is juist 
en billijk in deze zaak en waar zal het uit-
eindelijk heen gaan? Ik ben geen advocaat 
die meteen verontwaardigd op de bres 
springt, maar heb een meer beschouwen-
de inslag.” 

Inschatten of een zaak door kan in cassa-
tie is niet iets dat je zonder opleiding even 
doet. Ruim driekwart jaar duurt de specia-
lisatieopleiding tot advocaat van de Hoge 
Raad. Die bestaat grotendeels uit training 
in het handwerk: oefenen in cassatieza-
ken. En een mondeling examen om de 
theoretische kennis van het procesrecht 
in hoger beroep en cassatie te toetsen. 

Schaakspel 
Cliënten komen in principe via hun eigen 
advocaat bij de cassatieadvocaat. De cruci-
ale vraag is dan: kan deze zaak door naar 
de Hoge Raad? 
Van Malssen: “Het is belangrijk dat je 
goed nadenkt over cassatie en wat je er-
mee wilt bereiken. Het is onderdeel van 
mijn werk om daarover te adviseren. Dan 
speel je een soort schaakspel in je hoofd. 
Van de eerste tot en met de laatste zet be-
denk je: als ik dit doe, waar kom ik dan 
uit? Dat spel speel je helemaal uit, tot en 
met het oordeel van de Hoge Raad. Dan is 
het advies: duim omhoog, duim voorzich-
tig omhoog of doe maar liever niet. Je kijk 
ook naar wat er kan gebeuren als je een-
maal door de sluis bent. Stel dat de Hoge 
Raad inderdaad terugverwijst naar een an-
der gerechtshof, dan kan het ook nog dat 
het hof tot dezelfde uitspraak komt. Dan 
heb je pyrrusoverwinning, waar heel veel 
geld en tijd in is gaan zitten.”
Cliënten kunnen vooraf bij Tom van Mals-
sen een quick scan aanvragen. “Dat is nog 
geen officieel advies, maar ik kijk dan of 
een zaak volslagen kansloos is of dat er 
aanknopingspunten in zitten die nader 
onderzoek rechtvaardigen. Pas daarna 
werk ik een uitgebreid advies uit op basis 
van alle stukken.” 

Vlieguren
De komende drie jaar is Tom van Malssen 
nog ‘voorwaardelijk advocaat bij de Hoge 

Raad’. Dat is een kwestie van vlieguren 
maken. Na die periode toetst een externe 
commissie of de cassatieadvocaat het 
specialisme inderdaad voldoende in de 
vingers heeft. “De beoordeling gaat niet 
puur op kwaliteit, maar betreft ook een 
minimum aantal zaken dat je moet heb-
ben gedaan.” 
Dat zal voor Tom van Malssen geen pro-
bleem mogen zijn in een kantoor met ruim 
115 collega-advocaten die hem allemaal 
bij een eventuele cassatiezaak kunnen be-
trekken. “Ik ben een soort vliegende kiep 
voor het hele kantoor. Momenteel ben ik 
bijvoorbeeld bezig met een onteigenings- 
en een aansprakelijkheidscassatie. Dat is 
de kracht van de sectie-overschrijdende 
samenwerking en ons concept van kennis 
delen: ik kijk vanuit mijn specialisme als 
cassatieadvocaat, mijn collega’s brengen 
inhoudelijke kennis van onteigening en 
aansprakelijkheid in.”

Tom van Malssen hoopt de komende ja-
ren zijn cassatiepraktijk verder uit te kun-
nen bouwen, met zaken voor advocaten 
van binnen en buiten kantoor. Natuurlijk 
blijft hij ook als advocaat gezondheids-
zorg aan het werk.  

Voor meer informatie over civiele  
cassatie en Tom van Malssen kijk op 
www.dirkzwager.nl

“Het is belangrijk dat je goed nadenkt over cassatie en  
wat je ermee wilt bereiken. Het is onderdeel van mijn werk om  
daarover te adviseren. Dan speel je een soort schaakspel in  
je hoofd. Van de eerste tot en met de laatste zet bedenk je:  

als ik dit doe, waar kom ik dan uit?”

Rolmodel voor 
aanpak duurzaamheid  

“ Dit is de meest prestigieuze duur-
zaamheidsprijs van Europa. Die 
krijg je echt niet zomaar. Je moet 
de jury met een technische rap-
portage overtuigen en laten zien 

dat je niet alleen mooie beleidsplannen 
hebt, maar ook geweldige resultaten. En 
dat op twaalf thema’s van biodiversiteit 
en afvalwater tot circulaire economie en 
duurzame mobiliteit. Alle gegevens wor-
den volledig gefileerd. Het is een echte 
wedstrijd.” 
Aan het woord is Harriët Tiemens, 
wethouder van financiën, duurzaam-
heid, groen en water en mobiliteit van 
gemeente Nijmegen en bestuurslid van 
de projectorganisatie Nijmegen European 
Green Capital 2018. 

Finalist  
European Green Capital is een initiatief 
van de Europese Unie en die gaat niet 
over één nacht ijs: “Het is een grote prijs 
en de jury bewaakt die als een leeuw. Die 
wil dat de winnende stad boven iedere 
twijfel verheven is. Nijmegen is tot in de 
details gescreend; we ontdekten dat ze 
zelfs de milieuberichtgeving in lokale 
kranten hadden gevolgd.” 

In 2014 mochten voor het eerst steden 
met een inwoneraantal vanaf 100.000 
meedoen. Voorheen was de ondergrens 
200.000 inwoners. Tiemens: “Nijmegen 
heeft zich direct ingeschreven en haalde 
de finale. Een Nijmeegse delegatie ging 
in Denemarken het rapport presenteren. 
Spontaan werd er in de stad een duur-
zame estafette georganiseerd om de de-
legatie naar Kopenhagen te ‘begeleiden’. 
Mensen gingen in groepjes afwisselend 
fietsend, roeiend en zwemmend richting 
Kopenhagen. Dat jaar werden we nog 
geen winnaar, maar die sportieve bege-
leiding bleef bij elke volgende verkiezing. 
Bij onze derde deelname aan de finale, 
in Ljubljana, ging Nijmegen met de prijs 
naar huis.” 

Participatie 
De betrokkenheid van de achterban 
bleef niet onopgemerkt. Behalve over de 
technische rapportage was de jury vooral 
lovend over hoe dat alles in Nijmegen 
wordt bereikt: met initiatieven vanuit 
de stad zelf. Door die grote participatie 
in duurzaamheidsprojecten ziet de jury 
Nijmegen als belangrijk rolmodel voor 
andere Europese steden. Want ook dat is 

Nijmegen European Green Capital 2018

‘Pioneering and inspiring’ noemt eurocommissaris  
Karmenu Vella de European Green Capital van 2018.  
Het betreft Nijmegen, de eerste stad in Nederland die  
deze titel mag dragen. “En de kleinste van alle winnaars 
tot nu toe. Daarom zijn onze projecten voor veel andere 
Europese steden kopieerbaar,” vertelt een trotse wethou-
der, Harriët Tiemens: “Kleine stad, kleine budgetten, grote 
resultaten. Dankzij de inzet van bedrijven, bewoners, 
instellingen; iedereen denkt en doet mee.”
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een belangrijk criterium voor het winnen 
van de titel. Harriët Tiemens: “Dat heb-
ben we bewust zo gepresenteerd: we zijn 
een kleine stad met een klein budget en 
grote resultaten. Daarin zijn we relevant 
voor Europa, waar meer mensen in kleine 
steden wonen dan in metropolen. Je kunt 
grote steden die prijs wel geven, maar 
die hebben miljoenen ter beschikking. 
Dat heeft niet elke Europese stad. In 
Nijmegen zijn veel behaalde resultaten 
toe te schrijven aan de samenwerking 
met onder meer de kennisinstellingen op 
de campus, het bedrijfsleven, de ngo’s 
(non-gouvermentele organisaties, red.) 
en natuurlijk de mensen in de stad. Dat 
vergroot de kopieerbaarheid van onze 
projecten.”

Volle agenda 
Die brede participatie vanuit de stad is 
ook terug te zien in het programma voor 
2018, dat goed gevuld en veelzijdig is. 
“Na toekenning van de prijs hadden we 
slechts anderhalf jaar voor de voorberei-
dingen. We hebben bijeenkomsten geor-
ganiseerd waar mensen werden uitgeno-
digd om mee te denken over de invulling 
van het programma. Tot onze verrassing 
kwamen er honderden mensen. Er is in 
die korte tijd zoveel in gang gezet, omdat 
allerlei partijen met eigen initiatieven 
kwamen.” 
Het programma is opgebouwd rondom 
vijf kernthema’s: samen gezond en 
groen, blij met zon en wind, leven met 
water, alles is van waarde en duurzaam 
op weg. Elke maand zijn er allerlei activi-
teiten gekoppeld aan deze onderwerpen. 
Elk thema heeft een eigen Groene Route: 
fietsend of wandelend kunnen geïnteres-
seerden een kijkje nemen bij bedrijven 
en organisaties die voorop lopen in 
duurzaamheid. Een ander belangrijk 
programmaonderdeel zijn de Green 
Capital Challenges, georganiseerd door 
inwoners van de stad: tientallen duurza-
me uitdagingen met de bedoeling zoveel 
mogelijk mensen mee te laten doen. Een 
voorbeeld van een geslaagde challenge: 
de eerste circulaire sociale huurwoning 
van Nederland, een modelwoning die in 
januari werd geopend. 

(Inter)nationale aandacht 
Op de agenda staan ook veel grote 
congressen, onder meer het Nationaal 
congres circulaire economie, de Euro-
pean Green Week, het CleanMed Congres 
over duurzame zorg en het Congres ‘The 
City as a Business Model’, een conferen-
tie voor Europese professionals. “Dat is 
een van de vereisten: als winnaar moet je 
ook een aantal aansprekende nationale 
en internationale events organiseren,” 
vertelt de wethouder. “Het mooie is dat 
veel duurzame events hun activiteiten dit 
jaar verleggen naar Nijmegen, bijvoor-
beeld de uitreiking van de Koning Willem 
I Prijs met onder andere de duurzaam-
heidsplaquette voor het MKB. Het zou 
geweldig zijn als een regionaal bedrijf 
de prijs wint. Een ander leuk voorbeeld: 
Cornelissen Transport koos Nijmegen uit 
om de eerste elektrische bezorgwagen te 
laten rijden.”  

Manifest 
Tientallen organisaties, bedrijven en 
stichtingen – lokaal en regionaal, groot 
en klein – hebben hun handtekening ge-
zet onder het Manifest van het ‘Netwerk 
Nijmegen 2018’. Al deze partijen beloven 
concreet en aantoonbaar bezig te zijn met 
duurzame ontwikkeling van hun organi-
satie en de omgeving. Harriët Tiemens: 
“Nijmegen European Green Capital heeft 
een aantrekkende werking, ook voor het 
vestigingsklimaat in de regio. Heel veel 
partijen voelen zich uitgenodigd mee te 

doen. Elke week komt er weer een bij! 
De interesse voor Nijmegen European 
Green Capital is ook van buiten de regio 
groot. “We krijgen voortdurend aanvra-
gen van delegaties van andere steden 
in Nederland, maar ook van over de 
grenzen. Al ons bezoek wordt ontvangen 
in ons duurzaam Bezoekerspaviljoen op 
plein Kelfkensbos in Nijmegen, het visi-
tekaartje van de organisatie waar iedereen 
terecht kan voor meer informatie.” 

Springplank
Hoe verder na 2018? “Ik zie dit als een 
springplank naar de toekomst. Dit alles 
legt de basis om vorm te geven aan de 
verdere verduurzaming van de stad. En 
het is voor de bewoners een voorberei-
ding op wat komen gaat. Dit jaar maken 
zij kennis met de eerste concrete acties. 
Belangrijk, want voor het slagen van de 
mobiliteits- en de energietransitie heb 
je de medewerking van alle inwoners 
nodig.”  

Zie voor meer informatie en het  
programma voor 2018:  
www.greencapital2018.nl 
www.greencapitalchallenges.nl 

Dirkzwager en energie
Ook Dirkzwager meldde zich aan als een van de officiële partners. Maarten 
Kole, advocaat ondernemingsrecht en leidinggevende van de vakgroep Ener-
gie, over deze samenwerking: “Wet- en regelgeving spelen een belangrijke 
rol bij de energietransitie. Onze vakgroep Energie is nauw betrokken bij deze 
ontwikkelingen. Het is geweldig dat de stad Nijmegen deze prestigieuze duur-
zaamheidsprijs heeft gewonnen. Dit is een mooie aanjager van de diverse 
projecten en initiatieven in deze regio. Wij zijn er trots op Nijmegen hierin te 
mogen ondersteunen. Onder andere geven wij op 26 juni 2018 tijdens het 
Duurzaamheidscafé een presentatie over juridische aspecten bij lokale ener-
gieopwekking. Ook gaan we tijdens het Nationaal warmtecongres op 8 no-
vember 2018 diverse workshops verzorgen.”

Officiële Handoverceremony op 21 januari in de Stevenskerk, Nijmegen André Kuipers spreekt tijdens Wondertuinfestival t.g.v. opening Green Capitaljaar. 

Interieur volledig circulair ingerichte modelwoning 

Foto: OdizafotografieDuurzaam ontworpen bezoekerspaviljoen van Green Capital 
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Eindelijk 
écht gewicht 
in de schaal.
Dirkzwager introduceert hét  
kennisplatform dat u juridisch  
sterker maakt.
De maatschappij wordt juridisch steeds complexer. Wijzigingen in wet- en regelgeving 
volgen elkaar steeds sneller op, zodat actuele en relevante juridische kennis steeds 
belangrijker wordt. Daarom deelt Dirkzwager al jaren haar kennis via onder andere 
artikelen, seminars en de mediatheek. Dirkzwager lanceert nu een nieuw online 
platform waarin al deze kennis samenkomt, om deze nog actiever en gerichter te 
kunnen delen. Alle kracht van kennis delen gebundeld op één centraal platform, zodat 
ú juridisch sterker staat. Want kennis hebben is macht, kennis delen is kracht.


